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P R O T O K O L L   
 

REGIONUTVALG NORD-NORGE 

Møtested: Thon hotel Polar, Tromsø 

 
Dato/tid: 26.-27. oktober 2023 Protokoll: 02/23 

 
TIL STEDE: 

Arbeidsutvalg 

Nord-Norge: 

Bjørn-Arne Skoglund, Håvard Knygh, Bernhardt Halvorsen, Sunniva Skogan og 

Sverre Hågbo  

Regionutvalg 

Nord-Norge: 

 

Bjørn-Arne Skoglund, Ola Johansen, Håvard Knygh, Bernhardt Halvorsen (dag 1), 

Sverre Hågbo, Sunniva Skogan, Bjørn Tore Søfting, Trygve Ballo, Jan Håland, Dan 

Rune Larsen, Laila Agersborg, Pål Jøran Skogvang, Kent Are Johansen, Steffen 

Blomstereng, Elisabeth Salo, Marianne Hauan, Fredrik Thomassen, Bjørn 

Kvammen,  Ketil Løvhaug, Grete E. Arntsen, Svein Robert Guttormsen, Willy 

Andre Wold, Knut Joakimsen, Kent-Halvor Johansen, Ole Ingar Johansen, Kay Inge 

Jensen, Frøydis Forsmo, Jørn Gunnar Ellingsen, Hans Elling Angell, Rune 

Trettbakk, Ole Reidar Davidsen, Merethe S Hjerpbakk, Skjalg Nordås, Hans Arthur 

Heggli, Jostein Hov, Kristin Andreassen, Olaf Paulsen, Hugo Mørk, Eirik 

Alexandersen Bjørnsgård, Eskild Bang, Bjørn Torstein Arnes, Bernt Severin 

Skarstad, Dag Ove Ingebrigtsen, Lillian Sæterstad og Lena Steinslett 

Valgkomité   

Nord-Norge: 

Frøydis Forsmo, Bjørn Tore Søfting, Anne-Britt Hanstad, Bernt Skarstad og Olaf 

Paulsen 

Andre: Bente Børsheim (årsmøteutsending) og Mats Holand (ungdomsrepr.) 

 

Forfall: Sissel H. Johansen, Dan Vidar Rasmus, Vegard Simonsen, Morten Risto, Lena 

Kristin Olaisen Engvik (vara Pål Jøran Skogvang møtte), Torstein Jenssen (vara 

Steffen Blomstereng møtte), Gry Bjørklund, Bjørn Andor Hanssen (vara Ketil 

Løvhaug møtte), Eivind Kristoffersen, Øystein Rafaelsen, Anders Stavrum Larsen, 

Fred Tore Fagereng, Ståle Andreas Nordmo (vara Kent-Halvor Johansen møtte), 

Bjørn-Helge Kristoffersen, Leif-Kåre Halvorsen (vara Ole Ingar Johansen møtte), 

Ragnhild Engan, Knut Dypvik, Snorre Forsbakk, Karl Gunnar Strøm, Bjørn 

Vilhelmsen, Karen Lovise Andersen, Aleksander Lillevik (vara Ole Reidar 

Davidsen møtte), Liv Kari Huskebakk (vara Merethe S. Hjerpbakk møtte), Torgeir 

Nordås (vara Hans Arthur Heggli møtte), Robin Sjøgård, Snorre Berfjord, Peter D. 

Nikolaisen jr. (vara Eskild Bang møtte), Jan Kolsvik, Randi Sjøli, Morten Holm, 

Anne-Maren Govasli, Åsmund Myrvang og Øyvind Sæther 

  

Konsernstyret: Bente Borgen  

Administrasjonen: Christer Skreslett, Tor Olav Brandtzæg og Magne Trondmo 

  
Referent: Magne Trondmo 
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Sak nr Sak 

1 Konstituering av møtet 
 

RU-leder, Bjørn-Arne Skoglund, ønsket velkommen, og org. leder Magne Trondmo foretok 

opprop. 

 

Det var 41 stemmeberettigede til stede ved møtestart.  

Ingen merknader til innkalling og sakliste.  

 

Noen kommentarer til mange forfall i møtet 

• Det ble kommentert at en del deltakere trolig ikke ser seg råd til å forskuttere flybilletter 

o Administrasjonen tar dette med seg og vil søke å finne gode løsninger på dette 

framover. 

• Administrasjonen ble også oppfordret til å gi alle vararepresentanter til RU tidlig beskjed 

om tidspunkt for RU-møtet, slik at de kan notere seg dette. 

 

Vedtak: 

Innkalling og sakliste ble godkjent 

 

Olaf Paulsen og Grete E. Arntsen ble valgt til å godkjenne protokoll sammen med 

møteleder  

 

2 Orientering fra AU Nord-Norge 

 

RU-leder, Bjørn-Arne Skoglund innledet og reflekterte rundt temaet «Tid». 

 

3 Orientering fra Konsernstyret - Status i selskapet 
 

Nestleder i konsernstyret i Nortura, Bente Borgen, gikk gjennom status i selskapet, og la bl.a. 

vekt på følgende: 

 

• Bedret resultat i 2. tertial 

• Datterselskapene i Nortura gjør det godt 

• Ang. lånene Nortura har. Presisering av at Nortura overholder sine lånebetingelser. 

• Tre tiltaksgrupper for å øke konkurransekraften 

o Ordinære tiltak 

o Ekstraordinære tiltak 

o Tverrgående initiativer 

• Trender i samfunnet 

o Økende priser 

o Butikker som Nille og Normal tar markedsandeler fra dagligvarekjedene på 

kosmetikk, vaskemiddel osv. Dette er produkter som dagligvarekjedene har hatt 

god margin på. Når de mister markedsandeler her, må de ta det igjen på andre 

produkter – som da igjen kan ramme oss. 

o Sunnhet 

• Totalmarked 

o Prognosene for 2024 viser utfordringer på storfe og gris 

o Tiltak for å håndtere utfordringene 

 

Vedtak: 

Regionutvalget tar orienteringen til orientering 
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Spørsmål/kommentarer:  

• Telledatoen må bort 

• Vi har forventninger til at markedsregulator greier å regulere markedet på en litt bedre 

måte enn hva tilfellet er akkurat nå. 

• Antar styret ser at vektene ideelt sett skulle vært tatt ned tidligere!? 

• Det gir mest effekt å regulere før dyrene er født 

• Man må lære av historien – jfr. småfe i 2015 

• Det burde vært en mekanisme som regulerer at det ikke tas inn mer kjøtt enn det er behov 

for, når tollsatsene blir satt ned. 

• Hvilke aktører er det som importerer mest kjøtt 

• Kunne ikke Nortura tatt ansvar for all import – og så kunne de andre aktørene kjøpt det 

de hadde behov for fra Nortura? 

• Konkurransen står mellom Norge og resten av verden. Da er Samvirket utrolig viktig. 

Viktig at vi står sammen. 

• Kan vi gå «hardt på Nationen» i f.t. journalistikk, sjekk av kilder osv? Det som står i den 

avisen, skaper store utfordringer for oss. 

• Det er en utfordring at mange har en oppfatning av at Nortura importerer mye kjøtt.  

• Samvirketanken er mer utvannet hos oss enn hos en del andre samvirkebedrifter, gjennom 

at vi i stor grad premierer de største. Da er det mange av de minste som føler seg mindre 

verdt. 

• Mister vi mye tilførsler til andre aktører? 

• Vi må greie å tilby forbrukeren kjøtt gjennom netthandel 

• Jobbes det fortsatt med å selge våre varer gjennom FKA? 

• Hva betaler Nortura i rente – og er det krise i Nortura? 

• Vil det bli krav om at eierne skal inn med kapital i selskapet? 

• Vi hadde alt for mye småfe på lager for noen år siden … der medlemmer ble tilbudt å 

kjøpe hele/halve slakt. Kan man tenke seg noe av det samme på gris? 

 

Bente Borgen kommenterte og svarte på spørsmål 

 

4 Konsernstrategi – Hvor skal vi og hva må til? 

 

Bente Borgen orienterte om den pågående prosessen rundt ny konsernstrategi. 

 

Spørsmål/kommentarer:  

• Ang. EMV. Er det mulig å få gjort noe med den utviklingen vi er inne i mht. EMV? Kan 

vi håpe på noe politisk hjelp her (bl.a. i f.t. kryssubsidiering)? 

• «Gir vi bort» EMV – som igjen konkurrerer med oss selv? Altså har vi for dårlige avtaler 

(får for dårlig betalt) for det vi selger av EMV? 

• Så lenge vi ikke har innvirkning på pris i butikk, så har vi jo allerede tapt? 

• Vi må heve kvaliteten på det vi selge som Gilde/Prior – i f.t. det som selges som EMV 

• Vi må åpne medlemsbutikkene våre 

• Viktig at vi fortsatt satser på merkevarene 

• Vi burde få på plass «kjøttbil» - på samme måte som isbilen eller fiskebilen 

• Vi trenger kjedene, ja – men det er vel også sånn at kjedene trenger oss? 

• I starten var tanken at EMV skulle være et produkt med «lavere kvalitet». Dette er «lignet 

ut». Dermed vil mange ikke velge merkevaren fordi de får akkurat samme 

produktkvaliteten på et EMV-produkt. 

• Vi kan bruke en del av millionene vi bruker på hylleplassering og legge de i «kjøttbiler»? 

• Stiller kundene krav om at det vi leverer av EMV-produkter til Norgesgruppen skal være 

av norsk opprinnelse? 

 

Bente Borgen kommenterte og svarte på spørsmål 
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5 Orientering fra fagutvalgene og ungdomsutvalget 
 

Sunniva Skogan (småfe) 

• Har hatt en god markedssituasjon i flere år nå 

• Utfordring i f.t. at vi i år (og i fjor) har fått forskjøvet slaktesesong (slaktes senere enn 

normalt). Dermed har vi ikke greid å være leveringsdyktige nok ut mot kjedene. 

• Dyrevelferdsprogram er nå like rundt hjørnet 

 

Sverre Hågbo (storfe) 

• Brukt mye tid på dyrevelferdsmelding 

• Nødslaktordningen 

 

Håvard Knygh (gris) 

• Mye jobb med dyrevelferdsmelding 

• Innspill til jordbruksforhandlingene (spilles inn til Nortura sentralt) 

• Selv om det har vært akseptabel økonomi i svineproduksjonen de siste årene, så bygges 

det nesten ikke nytt for tiden. 

 

Bjørn-Arne Skoglund (egg) 

• Ang. utfordringer med overskudd og utkjøp av et antall produsenter i fjor 

• Utviklingen på verdensmarkedet det siste året har bidratt til at vi nå har gått fra overskudd 

til underskudd på egg. 

• Har begynt å kjønssortere før klekking. Bidrar til høyere pris på unghøner til bonde. 

 

Mats Holand (ungdomsutvalget) 

• Del av et nasjonalt utvalg med 6 ungdomsrepr. 

• Har vært med og sparret med Cecilie Hultmann i f.t. klima og bærekraft 

• Vil arrangere en egen samling for unge eiere (både de som har tatt over og som skal ta 

over i nærmeste framtid). 

• Er med på evaluering av nybrukerpakken i Nortura 

 

Spørsmål/kommentarer:  

• Hva tenker fagutvalg gris i f.t. at produksjonen lengst i Nord har gått såpass mye ned? 

• Hvordan vurderer fagutvalg gris situasjonen i markedet rundt endringene i 

konsesjonsreglene fra 1.1.25? 

• Det er vel kanskje slik at en del av de lammene vi mangler i høst, skyldes at en god del 

har avviklet!? 

• Skjer det noe mht. produktutvikling på sau/lam? 

• Blir villsau klassifisert på samme måte som vanlig sau? 

• Småfeprodusenter tjener minst av alle – så det er ikke rart at det blir avvikling 

• Dyrevelferdsmelding storfe – Burde vært mulig å i større grad bruke gulrot enn pisk? 

• Mht. veterinærkostnader knyttet til dyrevelferdsprogram – er det opp til veterinæren selv 

å prissette dette? 

• Er det overproduksjon av storfe i Nord-Norge? 

• Kunne man fått lagt Biffakademikurs til Nord-Norge? 

 

 

6 

 

Status Mht. Nord-Norgestrekket  
 

Bjørn-Arne Skoglund innledet ved å gå gjennom historikken rundt dette trekket, og viste til hva 

AU- og RU Nord-Norge har gjort de siste årene 
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Bente Borgen orienterte om hvordan styret ser på saken 

• Styret har et ønske om å fjerne NN-trekket 

• Men 

o Selskapet hadde negativt driftsresultat i fjor 

o Styret hat fått ordre – snu hver stein 

o Kraftige kostnadskutt 

o Anleggene i Målselv og Karasjok går i minus 

• NN-trekket er satt ned flere ganger 

• PGE er økt betraktelig – uten at trekket er endret 

• Distriktstilskuddet er satt opp kun i sone 4 og 5 (2023) 

o Nortura har så langt valgt å holde trekket på samme nivå. 

• Innspill til jordbruksforhandlingene siste to år 

o Har så langt ikke blitt hørt.  

o Ny plan legges i disse dager. Arbeidet ledes av Kjell Rakkenes 

• I den situasjonen selskapet er i: Vi har ikke råd til å la anlegg gå i minus! 

 

Hva vil dere vi skal gjøre nå? 

 

Det ble en lang meningsutveksling i møtet, uten at det ble noen entydig konklusjon. 

 

Regionutvalget tok orienteringen fra styret til orientering. 

Styret jobber videre med Nord-Norgestrekket. 

 

Spørsmål/kommentarer:  

• Hva med tidligere – når Målselv gikk i pluss? Vi hadde trekket da også? 

• Man finner vel minustall på andre områder i Norturalandet også?! 

• Vi må øke verdiskapningen i Nord-Norge – vi har flere fortrinn vi ikke har utnyttet 

• Må spørre – hvilke muligheter har vi i Målselv?  

• Kan Nortura ta en krone ekstra for kjøttet? Det betyr «ingenting» for forbrukeren – men 

vil ha stor betydning for bonden. 

• Samvirke – en for alle – alle for en 

• Når det er politisk bestemt at vi skal ha produksjon i hele landet – da må det vel gå an å 

dokumentere merkostnaden og få aksept for å få dekket denne kostnaden!? 

• Har blitt sagt at kostnaden ved dette er 20 mill kr. Dette er et lite beløp i den store 

sammenheng. 

• Er sjokkert over at vi faktisk kan risikere en økning av trekket – i stedet for at det blir 

fjernet 

• Vi har rasjonalisert det som er mulig i Nord-Norge 

• Vi kan rasjonalisere bort f. eks rådgivere (som vi har veldig mange av i alle 

organisasjoner) – og bruke disse midlene på å kvittere ut NN-trekket. 

• Vi må fortsette å jobbe for å få dette kompensert gjennom jordbruksoppgjøret 

• Bruk de 20 mill til rekrutteringstiltak i Nord 

• Er det vanskelig å få økonomi på de Nord-Norske anleggene når de ikke har foredling? 

• Kunne vi fått til et beredskapstilskudd som kompenserer for NN-trekket? 

• Må snu fokus – hva er det Målselv trenger for å få til lønnsom drift? Kjør råvarer sørfra 

til Målselv. 

 

7 Bærekraft/Klimakalkulator 
 

AU-repr., Bernhardt Halvorsen, innledet kort. 

 

Øystein Iselvmo fra Troms Bondelag ga en orientering/innføring rundt klimakalkulatoren. 
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Det var en god del spørsmål og kommentarer knyttet til at kalkulatoren ikke ser ut til å ta hensyn 

til alle variabler som man skulle ønske. 

 

8 Høring ang. eiermodellen 

 
Høringsdokumenter var sendt ut i forkant av møtet, og ble ikke gjennomgått i sin helhet i møtet. 

 

Magne Trondmo foretok en rask gjennomgang av den alternative eiermodellen som org. utvalget 

har lansert. 

 

AU hadde i forkant av RU-møtet laget et forslag til svar/innstilling knyttet til de spørsmål org. 

utvalget hadde sendt ut til regionutvalgene. Forslaget fra AU ble gjennomgått i møtet, uten at det 

ble foretatt større endringer. 

 

Skjemaet sendes inn til org. utvalget i etterkant av møtet. 

 

Svarskjemaet følger som vedlegg til protokollen. 

 
9 Prosjekt Nordlys 

 
Bjørn-Arne Skoglund orienterte om prosjekt Nordlys – som går på å utnytte råvaren fra den 

Nordnorske bonden til det Nordnorske markedet. 

 

Han orienterte også kort om nødslakt, der det også er en pågående prosess i f.t. hvordan vi skal få 

til ordningen framover.  

 

Spørsmål/kommentarer:  

• Vi sør for Saltfjellet (men fortsatt i Nord-Norge) føler oss litt «tilsidesatt» rundt dette 

med satsing på de nordnorske produktene ute i markedet 

• Blir de pølsene som produseres i Målselv, produsert på en annen måte enn de som 

produseres i Tønsberg (mht. røyking)?  

• Pølsene fra Tønsberg smaker ikke godt i det hele tatt. Har ødelagt denne merkevaren. 

• En evt innsparing på Målselv – hvem tilfaller den? Nortura eller kjøpmannen? 

• Dersom Nortura setter hardt mot hardt mot en kjede og sier «take it or leave it», har 

kjeden mulighet til å få det volumet de trenger fra en annen aktør? 

• Kan man se på erstatningsordninger for de som ligger geografisk til slik at de ikke får 

benytte seg av nødslaktordningen? 

 
10 Status fra Medlem/tilførsel/livdyr 

 
Tilførselsleder Christer Skreslett orienterte. 

• Høst = sesong – dvs mye aktivitet 

• Oppfølging mht dyrevelferd tar mye tid. Vi ser at dyrevelferdsprogrammene fungerer. 

• Sesongen har gått rimelig bra mht. retur og nisje 

• Det ser greit ut mht. markedsandel til nå i sesongen 

• Gode prosjekter i fremdrift 

• Godt samspill med tillitsvalgte 

• Fallende produksjon – spesielt på småfe (og gris) 

• Utfordrende mht rekruttering 

• Mange medlemmer med dårlig økonomi 

• Misnøye blant eierne mht. «Min side» 

• Vi har noe skyving også i høst – som forventet 

• Utvikling leveranser hittil i år 

• Utvikling leveranse over tid 
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• Stabilt mht. markedsandeler siste 12 mnd – alle dyreslag 

 

 

Spørsmål/kommentarer:  

• Retur. Er det ikke mulig å få tilgang til blod på medlemsbutikkene i Nord? 

• Det er viktig at vi – så fort som mulig – får opp flere funksjonaliteter på «Min side». 

• Kommentarfeltet i f.t. innmelding er for lite.  

• Når man logger seg inn på «min side» burde «alle» nummer som angår produsent dukke 

opp «så tidlig som mulig» (produsentnr, leverandørnr., dyreholds-id) 

• Har det blitt vanskelig å fylle bilene nå når vi har fått større biler? 

 

11 Innkomne saker/Åpen post 

 

Innkommet 

 
Fra Jørn Ellingsen i krets Svartisen 

• Oppfordrer til en spørreundersøkelse blant bønder i nord, og for så vidt hele landet, 

knyttet til framtidsutsiktene for bruket og produksjonen de driver.  

o Tilførselsleder, Christer Skreslett, var i kontakt med Totalmarked og ba om en 

tilbakemelding fra dem på dette. Følgende ble da svart ut: 

▪ I 2022 gjennomførte AgriAnalyse en spørreundersøkelse for oss for å 

kartlegge bøndenes framtidsplaner for drifta.  På nasjonalt nivå viste 

undersøkelsen følgende: 

• Storfe: fortsatt interesse for å starte opp med ammeku, men at 

mange også planlegger avvikling 

• Sau/lam: mange planlegger å avvikle saueholdet 

• Gris: de som fortsetter med smågrisproduksjon vil netto utvide 

sin produksjon, samtidig som det forventes fortsatt 

effektivitetsutvikling 

▪ På fylkesnivå er materialet er for lite og det blir for stor usikkerhet 

knyttet til resultatene.  Det vi kan si er at det vi ser en større negativ 

trend i nord og det er en utvikling som vi også er bekymret for, selv om 

langtidsutsiktene (se under) viser at det ikke er rom for 

produksjonsøkning på landsbasis.  

▪ Totalmarked lager årlige langtidsutsikter hvor vi forsøker å se 5 år fram 

i tid. Hensikten med disse er først og fremst å kunne gi råd om framtidig 

produksjonsvolum. Langstidsutsiktene våre er kun på nasjonalt nivå.   

o Christer opplyste også at det vil framkomme en god del svar mht. 

framtidsutsikter gjennom det pågående prosjektet «Kjøtt i Nord». Disse svarene 

vil komme gradvis, og det vil kunne ta opp til 3 år før man har fått inn alt.  

• Ang opplysningsarbeid på gårdene – og voksenopplæring av politikere 

o Svar fra org. sjef, Tor Olav Brandtzæg: 

▪ Det er ikke satt i gang noe systematisk arbeid. Det betyr ikke at det ikke 

er aktivitet på dette området. Her mye dialog med politikere. En del 

AU’er har også fokus på dette. Vi bidrar også indirekte – gjennom f. eks 

bidrag inn mot «Åpen-gård»-arrangementene og inn mot 4H. En del 

aktiviteter knyttet til enkelte gårder rundt de store byene. 

• Medlemsbutikken må lage et system hvor produsentene kan se hva som er på lager og 

kampanjer. 

o AU er i dialog med ansvarlige for medlemsbutikkene og har dette på sakskartet. 

Bernhardt er kontaktperson for dette i AU. 

 

 

Fra krets Sør-Helgeland 
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I et eiermøte i kretsen i høst, ble det enighet om å gi følgende signaler inn til Nortura: 

• At det jobbes med å senke utgiftene i Nortura, snu alle steiner 

• Se på bemannings situasjonen, om det er mulig å redusere antall ansatte 

• RU nord må fortsette jobben for den Nordnorske bonden. 

 
12 Orientering fra sentral valgkomite 

 
Anne-Britt Hanstad fra sentral valgkomite orienterte og ba RU-representantene om å komme med 

innspill til kandidater. 

 

13 Orientering fra regional valgkomite 

 
Leder i regional valgkomité, Frøydis Forsmo, gikk gjennom hvem som er på valg til våren, og ba 

RU-representantene om å komme med innspill til kandidater. 

 

 Oppsummering/evaluering 

 

• Man bør ha «åpen-post» tidligere i møtet – og ha god tid på dette. 

• Det burde vært gått gjennom saker fra «forrige møte» som skulle følges opp – for å se om 

dette faktisk er gjennomført.  

• Veldig bra det Bente Borgen presenterte 

 

 

 

Bjørn-Arne Skoglund   Olaf Paulsen   Grete E. Arntsen 

(sign.)     (sign.)    (sign.)  

 


